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Véget ért 
a pártoktatási évad 

Az elmúlt év októbere óta Szegeden a különböző párt-
oktatási farmákon sokszáz szegedi munkás, értelmiségi 
tanult. A tanulócsoportok már legtöbb helyen megtartot-
ták évzáró megbeszélésüket. A propagandisták tanévzáró 
megbeszélését szerdán délután tartották a Kálvin téri 
pártszékházban. 

A megbeszélésen Rudas Lászlóné. a pártbizottság 
agit. prop. osztályának munkatársa számolt be az elmúlt 
oktatási év eredményeiről, a propagandisták munkájáról, 
majd ismertette az ú j tanév pártoktatási munkájának 
feladatait. A tanévzáró ünnepségen megjelent és felszó-
lalt Sípos Géza, az MSZMP szegedi városi bizottságának 
titkára és a megjelent propagandistáknak tolmácsolta a 
pártbizottság elismeresét, köszönetét az elmúlt oktatási 
évben végzett eredményes munkájukér t . 

Építő- és faipari 
szocialista brigádok tanácskozása 

Két hrigádvezető megkapta a szakma kiváló dolgozója 
kitüntetést 

GYORSPOSTA * GYORSPOSTA 
GYORSPOSTA * GYORSPOSTA 

Megváltozott a butángáz 
kiadásának ideje 

Az elmúlt szombaton dél-
előtt gázért mentem a vágó-
híd melletti töltőtelepre. Ami-
kor odaértem, meglepődve 
lá t t am—az utánam érkezők 
is tapasztalták —, hogy csak 
fél 10-ig van gázkiadás. Eddig 
fél 11-ig vehettük át a bután-
gázpalackokat és ez az idő-
pontváltozás nagyon kelle-
metlen volt, mert négy napig 
gáz nélkül maradtunk, mire 
ismét el tudtam jutni a töl-
tőtelepre. 

Ótott Kovács György, 
Újszeged. Sepsi u. 10. 

* 
Havasi Antal, a töltőtelep 

helyettes vezetője nyújtott 
tájékoztatást a gázkiadás ide-
jének megváltoztatásáról. 

— Mélvhűtéses gázzal dol-
gozunk, amely folyékony ál-
lapotban mínusz 42 fok. Ha 
felmelegszik, gázosodik, s 
akkor nagyon megnehezíti a 
töltést. Ezért is szükséges volt 
a dolgozók munkaidejének 
megváltoztatása. A város^ ta-
nács helyt adott kérelmünk-
nek és május 1-től szeptem-
ber l-ig már reggel 6 órakor 
— az eddigi 7 óra helyett — 
nyitunk és hétköznap 13 
óráig, szombaton pedig fél 
10 óráig adjuk ki a gázt. Ko-
rábban, a hűvösebb időben 
végezzük a töltést és a fo-
gyasztók is megszokják majd 
a nyári idényben ezt az idő-
pont-változást 

Az Építő-. Fa- és Epító-
anyagipari Dolgozók Szak-
szervezetének Csongrád me-
gyei bizottsága tegnap, szer-
dán délután értekezletet 
rendezett az iparágban dol-
gozó szocialista brigádok 
számára az építők Kossuth 

I Lajos sugárúti munkásszál-
I lójában. A SZOT képvisele-
: tében Juhász Ferenc, a szak-
1 szervezet központjától Hor-
j váth Béla, az SZMT-től dr. 

Németh Lajos titkár jeleint 
i meg Részt vettek a tanács-
| kozáson az építővállalatok, a 
i taipari és az építőanyagipa-
; ri üzemek vállalati, párt- és 

szakszervezeti vezetői is. 
Kiss Istvánnak, a szak-

szervezet megyei bizottsági 
titkárának megnyitó szavai 
után Sipos Mihály, a Csong-
rád Megyei Építőipari Vál-
lalat igazgatója mondott vi-
taindító előadást. Bevezető-
ben a szocialistabrigád-moz-
galom céljairól és feladatai-
ról beszélt, majd számok 
tükrében mutatta be a moz-
galom helyzetét Csongrád 
megyében. 

A szocialistabrigád-mozga-
lom további fejlődésével 
kapcsolatban a legfontosabb 
teendő a versenynyilvános-
ság biztosítása, a műszaki 
dolgozók támogatásának 
megnyerése, a dolgozók ne-
velése. a munkafegyelem 
megszilárdítása és a szak-
tudás elmélyítése. Sok he-

lyen még idegenkednek az 
emberek a korszerű munka-
eszközöktől, holott ezek nél-
kül ma már nem lehet dol-
gozni. Az építőiparban ki-
tűnően beváltak a vegyes- és 
komplexbrigádok, melyek 
biztosítják a helyes munka-
szervezést. 

Elsőnek Horváth Béla, a 
szakszervezet központjának 
osztályvezetője szólalt fel, 
és az építőipari párthatáro-
zattal kapcsolatos felada-
tokról beszélt. Elmondta, 
hogy több helyen az ország-
ban garancialevéllel adják 
át a munkát az építőbrigá-
dok, s biztosítják az esetle-
ges minőségi hibák gyors ki-
javítását. Erdei Sándor egv 
hódmezővásárhelyi ácsbrigád 
vezetője beszámolt brigád-
juk munkájáról, és kifogá-
solta, hogy nem jutnak 
megfelelő szerszámokhoz. 
Vata Péter, a kétszeres vá-
sárhelyi vasbetonszerelő-
brigád vezetője sokalta a 
tervrajzok számát. Mint 
hasznos tapasztalatot adta 
át, hogy brigádjának tagjai 
önként elvégezték a nyolc 
általános iskolát és állandó 
könyvolvasókká váltak. 

Takács József szentesi kő-
műves vegyesbrigád-vezető 
a gyengébben dolgozó mun-
kások segítését hangsúlyozta, 
Dani János, a falemezgyár 
igazgatója a faipari dolgozók 

szocialistabrigád-verseny 

helyzetét elemezte. Kovács 
József, a Tisza Bútorgyár 
szb titkára az átszervezés-
sel kapcsolatos nehézségek-
ről szólt, Lórik György, a 
Szegedi Tervezővállalat szb 
titkára, a szocialista brigá-
dok szerepéről beszélt a 
gazdaságos, jó minőségű ter-
vezéssel és a határidők be-
tartásával kapcsolatban. 
Oláh Lajos, a Csongrád— 
Bács megyei Téglaipari Vál-
lalat igazgatójának felszó-
lalása után Tari Péter, a 
csongrádi bútorgyár szocia-
listabrigád vezetője számolt 
be munkájukról. Szebellei 
Mihály, a Szegedi Tervező 
Vállalat igazgatója a terve-
zők és a kivitelezők kapcso-
latának szükségességét emel-
te ki. Farkas Gyula, a makói 
redőnygyár művezetőjét kö-
vetően Csadony Gyula, a 
téglaipari vállalat párttitká-
ra és Kokovai László, a 
Csongrád megyei Tatarozó 
Vállalat szb titkára szólalt 
fel. A vitát Sipos Mihály 
foglalta össze. 

A tanácskozás végén Hor-
váth Béla, Vata Péternek, 
az Építőipar Kiváló Dolgo-
zója, Tari Péternek, a Köny-
nyűipar Kiváló Dolgozója 
kitüntetést, és a vele járó 
pénzjutalmat nyújtotta á t « 

szocialistabrigád-mozga-
lotnban elért eredményei-
k é r t 

Ebédhordás — csak nagy tételben 
Éveken keresztül hordtuk iskola "kis üzem*, a pedagó-

az ebédet a Jósika utcai gusok számára nem kell egy 
üzemélelmezési konyháról, iskolában 20 ebéd. Miért 
Most olyan változás követke- " i n„ c s " e k ü " k a k h o z ' 

. , hogy a konyharol ebedet kap-zett be, hogy 20 adagnal ke- J u a k ? 
vesebbet nem adnak ki. Az Cs. I. 

* 
A Délalföldi Üzemélelmezési Vállalat 6-os számú te-

lepének helyettes vezetője, Rónyai Gizella válaszát kö-
zöljük a kérdésre: 

— Konyhánkon nagy átalakításokat végeztek, nagyobb 
kapacitást biztosítottunk, és az újabb munkaszervezés 
folytán a KÖJÁLL nem engedélyezi a 20 ebédnél kisebb 
»tétel* kihordását. Arra nincs is munkaerőnk, hogy egyes 
ételhordókba tálal juk az ebédet. Régi vendégeinknek, akik 
korábban személyesen jöttek el az ebédért, módjukban 
van a Szegedi Vendéglátó Vállalat éttermeiből hordani 
az ebédet 

Készpénzért nincs 
iszapszén 

— A mi pénzbeszedöi, il-
letve leolvasói munkánk más 
természetű. A gázmérő órák 

>,-.,„ irw«.,», legnagyobb része Szegeden a Nagy Ferenc Kölcsey utca l a k á s o k b a n v a n t e h á l a p ^ 
6 m a l a t t U k o olvasónk b e s z e d ö n e k legtöbb esetben 

be kell jutni a lakásba, hogy 
leolvassa a mérő állását, 
ugyanakkor elvégezze a pénz-
beszedést. Ezzel egyidejűleg 
más feladata is ,van: ellen-
őrizni kell a gazkészülékek 
rendeltetés szerinti használa-
tát, a gázmérő óra állapotát, 
működését. Ezért egyelőre mi 
nem alkalmazhatjuk a díjfi-
zetést csekken. 

ERETTSEGI + SZAKMA 
Beszélgetés az első szegedi szakközépiskolai 

érettségizőkkel 
1960 őszén két szegedi gim-

náziumban először indult 
szakközépiskolai osztály. Di-
ákjai most, négy év után 
„duplán érettek'' lesznek: a 
rendes érettségi bizonyít-
vány mellett egy szakmai ké-
pesítés is a kezükben lesz. 
ö k az első szakközépiskolai 
végzettségűek Szegeden. A 
Radnótiban autószerelő, a 
Rózsa Ferencben kereskedel-
mi szakmát tanulnak. Heten-

keztek 36 szakközépiskolai 
helyre, a Rózsa Ferenc gim-
náziumban pedig — halljuk 
Horváth Ferenc igazgatótól 
— 88-an. 

Go-kort klub az iskolában 

mérnök nagy gondot fordít 
oktatásukra. 
Öntudatosak, udvariasak, 

elegánsak 
A Rózsa Ferenc gimná-

zium leendő kereskedői fű-
szer-csemege és vegyesruhá-
zat szakot tanulnak. Négy 
lánnyal és két fiúval be-
szélgetek. Nagyon öntudato-
sak, ugyanakkor udvariasak 
és—elegánsak. (Ez is a szak-
mához tartozik!) „Célunk a 
kulturáltabb kereskedelem" 

mondják, továbbá: „Nem 

13, 
azzal a kérdéssel fordult a 
szerkesztőséghez, hogy miért 
nem lehet iszapszenet kész-
pénzért vásárolni. Levelében 
említi, hogy ő már többször 
próbálkozott az utóbbi hetek-
ben iszapszenet venni, de 
nem kapott. 

* 
A TÜZÉP igazgatóságától 

kértünk felvilágosítást a pa-
nasszal kapcsolatosan. Meg-
tudtuk. hogy az iszapszén 
termelése az utóbbi években 
csökkent, illetve ezt a szén-
fa j tá t nagyüzemek a terme-
lésben használják fel. Jelen-
leg például Szegeden a tü-
zelőutalványok 10 százaléká-
ra tudnak csak biztosítani 
iszapszenet, azt is nehezen 
f s . , a z , ü f m » k szervezetten I A S 2 e g e d i Rostkikészítő Eperjesen és Vajháton, rövi-
valt jak lu. Ennek elleneben ; vállalat egyik fontos felada- desen pedig a szegvári ken-
viszont négy fajta, magas ka- t u l t ű z t e k i a z o r s z á g k e n _ d e i . g y á r b a n helyeznek üzem-

der és lengyáraiban a rostok be ilyen áztató és anyagmoz-
áztatásának, s egyben az gató berendezéseket. A kö-
anyagmozgatásnak a korsze- vetkező években további öt 
rűsítését. A rostok elemi kendergyárat és két lengyá-
szálakra bomlását elősegítő rat rendeznek be hasonlókép-
áztatást az üzemek többsé- pen. 

A Radnóti gimnázium 
egyik alagsori műhelyében 
hat diák áll körül egy saját 
készítésű járművet: első go-
kartjukat. Összekötötték a 
kellemest a hasznossal: a 

te 4 napot iskolapadban, ket- s z e re lés komoly munka volt, 
tőt gyakorlaton töltenek. Sőt: de a go-kart szakkör szóra-
a negyedéves autószerelök koztat. Öt kocsit készítenek, ( '"dtüú a mi iskolánk, el-
3 + 3-at. Néhány gimnáziumi hogy versenyképesek legye- h e l y e z k e d n i is> továbbtanul-
. ' , ., . ; . . , nek. De mar így is verse- , r l f l h p + . . M i „ tjwvük? A 
tárgyból kevesebb az ora, he- nyezmének, ha az autóklub "áll^zak- ' 
lyette szaktárgyakat tanul- nem késlekedne másfél hó- Lipták Erzsébet- Az Ál-
nak: anyag- és gyártásisme- napja a versenyigazolvá-
retet, szakrajzot, illetve ke- fokkal. Darázs Antal ne-

' , J ' gyedikes a hónap végen 
reskedelmi és aruismeretet Pestre készül versenyre, 
Hogyan váltak be ezek á szak- rendszeresen tréningezik tár-
középiskolai osztályok? Már saival: Széli Sándorral és 
most sok jót hallunk róluk, f ° p a n , • ' 

' lás is ilyen jól megy, mint a 
nepszeru lett az iskolatípus. g o -kar t? Szakmai tárgy ak-
Bánfalvi József, a Radnóti ban igen. — A történelem 
gimnázium igazgatója szerint nehéz — ráncolja a homlo-
náluk például 200-an jelent- -k ó t D a r á z s ' m a j d e L m o s ° -

Szamarak helyett 
bányamozdonyok 

riszont négy fajta, magas ka, 
lóriaértékű brikett közül vá-
logathatnak a lakosok, eze-
ket készpénzért is lehet vá-
sárolni. A városba érkező 
szén mennyiség 50 százaléka 
a jövűben brikett lesz. Igaz, 
hogy sokan megszokták az 
elmúlt esztendőkben az iszap-
szenet, azonban ehhez ma 
már nem lehet ragaszkodni. 
Szükséges, hogy minél töb-
ben áttérjenek a magas ka-
lóriaértékű brikett tüzelésére. 

Gázdíj - csekken? 
Ugyancsak Nagy Ferenc ol-

vasónk leveléből idézünk: -A 
DÁV megvalósította azt a le-
hetőséget, hogy csekken is be 
lehessen fizetni a villanydí-. 
j a t A gázgyár miért nem al-
kalmazza ezt az ú j módszert*. 

* 
Szekeres István, a gázgyár 

igazgatója a javaslattal kap-
csolatban a következőket vá-
laszolta: 

gében most is egyszerű be-
tonkemencékben, nehéz fizi-
kai munkával végzik, a rost-
kötegeket pedig szamarakkal 
vontatják az áztatókhoz, 
majd további feldolgozásra. 

Ezeket az elmaradott mód-
szereket a következő évek-
ben termálvízzel táplált vas-
beton áztatóalagutakkal, illet-
ve bányamozdonyokkal von-
tatott kisvonatokkal vál t ják 
fel. A mozdony a megrakott 
kocsisort bevontatja az alag-
útba. ahol a kendert a ko-
csikkal együtt elárasztják 
melegvízzel. Ezzel elmarad a 
rakodás, megszűnik a nehéz 
fizikai munka,' lényegében 
meggyorsul az áztatás. 

így dolgoznak nemrég óta 

Az anyagmozgatást számos 
helyen korszerűsítik ott is, 
ahol egyelőre nem terveznek 
áztató alagutakat Például 
Újszegeden a kisvasút meg-
előzte az ilyen modern áz-
tató berendezés felépítését. 

lyodik: — Inkább egy nap 
go-kart, mint egy óra törté-
nelem, szoktuk mondani. De 
azért azt is megtanuljuk. 

A „cégnél" 
Következő állomásunk az 

larni Áruháznál szeretnék el-
helyezkedni. 

Rózsa Ibolya: — Az Élel-
miszerkiskereskedelnti Vál-
lalat központjába mennék 
adminisztratív munkára. 

Cseri Mária: — Most az. 
Állami Áruházba járok gya-
korlatra. Ott szeretnék ma-
radni. 

Kéri Gizella: - Én a Ru-
házati Bolthoz, vagy a sza-
lámigyár kereskedelmi osz-
tályára készülök. 

Pálfi Tamás: — Mi ketten 
Károllyal a Közgazdasági 
Egyeteim belkereskedelmi 
szakára jelentkeztünk. 

Pap p Károly: — Engem 

Milliós bírságok 
vízszennyezésért 

A Nehézipari Minisztéri-
um, amelynek felügyelete 
alá tartozik, az egyik leg-
több vizet szennyező iparág, 
a vegyipar, az utóbbi időben 
határozott intézkedéseket 
tett a szennyvíz-probléma 
megoldására. Vannak ugyan-
is vállalatok, amelyeknek 
egyes üzemei jóval a meg-
engedett mérték felett bocsá-
tanak szennyvizet a folyók-
ba. patakokba, tavakba. Ez 
népgazdaságilag nemcsak a 
vizek fertőzése miatt káros, 
hanem azért is, mert a Víz-
ügyi Főigazgatóság ezeket a 
vállalatokat törvényadta jo-
gánál fogva »megleletezi~. 
nagy pénzbirsággal súj t ja , s 
az üzemek a bírsággal a ter-
melési költségeket terhelik 
meg, azaz a vállalat forgó-
alapjából fizetik azt ki. A 
Péti Nitrogénműveket példá-
ul 9 millió köbméter fenol-
lal és ammóniával fertőzött 
víznek kiengedéséért több 
mint 3 millió forintra bírsá-
golták. 

Az ipari robbanóanyag-
gyár majdnem 700 000 köb-
méter fluóros víz kiengedé-
séért több mint félmillió fo-
rint büntetést fizetett. A 
nitrokémiai ipartelepiek bír-
sága közel kétmillió köbmé-
ter különféle vegyi anyag-
gal szennyezett víz kibocsá-
tása miatt meghaladta az 
1 300 000 forintot, a szolnoki 
Tiszamenti Vegyiművek bír-
sága pedig a több mint fél-
millió for intot 

A pesti vegyiművek külön-
böző telepjein szükség van a 
savközömbösítő berendezé-
sek hatásfokának javítására, 
ezenkívül több más válla-
latnál kell közömbösítő be-
rendezéseket, ülepítőket, de-
rítőket építeni. Tíz vállalat 
részére most tervezik a szük-
séges tisztítóberendezéseket. 
Több vállalat, például a Péti 
Nitrogénművek rekonstruk-
ciója során számolja fel a 
vizek szennyezését. (MTI) 

AKÖV rókusi telepe. Bozsik az Élelmiszerkiskereskedelmi 
József technikus tanár ügyel 
a diákokra, akik a szerteszét 
„betegeskedő" autók alatt 
fekszenek, vagy a motorhá-
zakba bújnak. Vincze Vil-
mos másodmagával első híd 
cserét végez egy pótkocsin. 
Mi a terve érettségi után? — 
A kecskeméti felsőfokú tech-
nikumba mennék, ha sike-
rül. Ha nem: itt maradok a 
vállalatnál. — Balázs János 
szerelő elégedett munkájá-
val. 

A műhelykocsin rugócserét 
végez Tapodó János és Zá-
dor Béla. Sőtér Zoltán sze-
relő szerint: — Különösen a A vállalat egyébként az idén Taoodó naDron ÜÉves Ha h i m m ni L-l* hinoiimrarfmvf 1 apoao nagyon ügyes, n a három új kis bányamozdonyt 

szerez be a hozzájuk tartozó 
szerelvényekkel. 

Ilyen módon az alföldi 
kendergyárak jellegzetes iga-
vonó állatai mindinkább le-
tűnnek, egy-egy gyár egész 
szamárcsordája helyett né-
hány bányamozdony dolgo-
zik, a szamárhajcsárok he-
lyét pedig szakképzett gép-
kezelők foglalják el. 

D. B. 

így folytatja, igazén jó szere-
lő lesz. Ha gyakorlatra jön-
nek, mindig ök ketten az én 
embereim. S a fiúk? Zádor 
műszaki egyetemre szeretne 
menni. Tapodó felsőfokú 
technikumba, vagy „ide a 
céghez". „A céghez", „a vál-
lalathoz" — mondják, ami-

Vállalat társadalmi ösztön-
díjjal is bíztatott 

Még 200 kereskedő 
kell majd 

Végül felkerestem a sokat 
emlegetett Állami Áruházat. 
Mit mond Dózsa Pál igazga-
tó? — Helyes törekvés, hogy 
magasabb intelligenciájú 
dolgozókat képeznek a ke-
reskedelemnek. A nálunk gya-
korló hét negyedikes közül 
csak kettő tanul tovább, öt 
nálunk kap helyet Szakmai 
felkészültségük és az üzletfe-
lekhez való viszonyuk kifo-
gástalan. Már tavaly alkal-
mazni mertem volna őket el-
adóknak. Továbbra is így és 
minél többet neveljen az is-
kola, hiszen mintegy két év 
távlatában — az új áruház 
elkészültével — 200 ú j dolgo-
zóra lesz szükségünk. 

összefoglalva: az ú j tago-
zat bevált, érdemes fejlesz-
teni, bővíteni. Hasznot jelent 

bői kitűnik, hogy máris má- a népgazdaságnak biztosabb 
sodik otthonukvak érzik az egyem jövőt a fiataloknak. 
AKÖV-öt. Számít is rájuk a D u ,P l a t u d a s ~ d u P l a haszon-
vállalat. Juhász János fő- n a L N. F. 

Versbarátok 
Egy éve indult út jára a 

Versbarátok Köre elneve-
zésű mozgalom, azzal a cél-
lal, hogy baráti társasá-
gokba tömörítse a líra, és 
elsősorban az élő magyar 
líra szerelmeseit. Sikert 
sikerre halmozott azóta ez 
a kezdeményezés. Bydapes-
ten jelenleg ezer tagja van, 
s körülbelül ugyanennyi a 
vidéki tagok létszáma is. 

A siker azonban köte-
lez. Hazánkban jelenleg 5— 
6 ezer példányban fogy el 
egy-egy verseskötet, a 
klasszikusok művein felül. 
Az irodalmi színpadok nö-
vekvő száma szintén azt 
bizonyítja, hogy a . szép 
vers híveinek száma sok 
tízezerre tehető. A Versba-
rátok Köre mozgalomnak 
tehát igen nagy a fejlődési 
lehetősége, ha az illetéke-
sek részéről megfelelő ösz-
tönzést kap. 

A mozgalom eddig a 
könyvesboltok köré tömö-
rült. Ez a keret azonban 
ma mar szűk. Ha a megyei 
és városi tanácsok művelő-
dési osztályai — együttmű-
ködve a könyvesboltokkal 
— patronálnák ezt a moz-
galmat, a fejlődés még na-
gyobb lenne. Ezt a szük-
ségletet ismerték fel azok 
a középiskolai tanárok é". 
az irodalmi körök vezetői, 
akik részt vállaltak a szer-
vezésben. A Magvető 
Könyvkiadó szívesen köz-
reműködik rendszeres köl-
tő—olvasó találkozók elő-
mozdításában. 

A szép magyar beszéd-
ről, a nemes érzelmek te r -
jesztéséről, szocialista kul-
túránk izmosodásáról vgn 
itt szó — megérdemel te-
hát az ügy minden támoga-
t á s t 

K. J. 
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